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Tisztelt Házelnök Úr !

Magyarország Alaptörvénye 7 . cikk (2) bekezdése, az Országgy ű lésrő l szóló 2012 . évi XXXVI . törvény
42. § (8) bekezdése és az egyes házszabályi rendelkezésekrő l szóló 1012014 . (II . 24 .) OGY határoza t
124. § (1) bekezdése . alapján „Mit tesz a kormány a szegregáció megszüntetése érdekében? ”
címmel írásbeli választ igénylő kérdést kívánok benyújtani Balog Zoltánnak, az Emberi Erőforráso k
Minisztériumának vezetőjéhez .

Tisztelt Miniszter Úr !

Az Európai Bizottság ez év májusában kötelezettségszegési eljárást indított Magyarország ellen a faj i
és etnikai alapú oktatási szegregáció és a roma gyerekek indokolatlan fogyatékossá min ősítése miatt ,
mert a roma gyerekek magas arányban vesznek részt elkülönített oktatásban . A bizottsági összefoglal ó
szerint Brüsszel elsősorban a köznevelési törvénymódosítást kifogásolta, ami lényegébe n
felhatalmazást ad a roma gyerekek elkülönített oktatására . Mint írják, azt kérik Magyarországtól, hog y
minden gyermek számára biztosítsák az egyenlő hozzáférés lehetőségét a min őségi oktatáshoz és az t
kérik a kormánytól, hogy ennek szellemében alakítsák az ország törvényeit . Az uniós jog alapján
egyértelm ű a helyzet, az oktatás terén nincs helye a megkülönböztetés tilalmától való eltérésnek . 2014
decemberében fogadta el a nemzeti köznevelésrő l szóló 2011 . évi CXC . törvény módosítását, am i
lehetővé teszi, hogy az oktatásért felel ős miniszter egyes, általa mérlegelt esetekben felmentést adjon a
szegregációt tiltó törvények alól egyes intézményeknek .

A Magyarország ellen indított kötelezettségszegési eljárás az Európai Bizottság mechanizmusa ,
amelynek célja biztosítani, hogy a tagállamok jogszabályai és joggyakoriata megfeleljen az uniós
szabályoknak. Az Egyenl ő Bánásmód Hatóság és a Kúria több döntése is kimondta, hogy az iskola i
szegregáció jogellenes, mégsem történt semmilyen intézkedés a hatóságok részérő l annak
felszámolására .



Amennyiben a magyar kormány elmulasztja orvosolni a Bizottság által megnevezett problémákat é s
nem vet véget a jogellenes helyzetnek, az ügy az Európai Unió Bírósága elé kerülhet, amely komol y
szankciókkal sújthatja az országot.

Tisztelt Miniszter Úr!

A fentiekre tekintettel a következő kérdésre várom válaszát :

Mit tett az elmúlt hónapokban a kormány, és mit kíván tenni a kormány a jöv őben annak
érdekében, hogy jelenlegi, kirekesztő és a roma gyerekeket sújtó szegregációs helyzete t
megszüntesse?

Feltérképezte-e a szegregáló iskolákat, amennyiben igen, milyen módszerrel? Hány rom a
tanulót érint az iskolai szegregáció ?

Ha nem térképezte fel, nem készítet összeállítást a szegregáló iskolákról az országban, akko r
milyen módon képzeli el a problémát kezelni, ha nem tudja, hol szükséges a beavatkozás ?

Amennyiben a kormány készített intézkedési csomagot az el őbb felvázolt helyzet
megszüntetésére azzal miért várta meg a kötelezettségszegési eljárást ?

Az esetlegesen tervezett intézkedések érintik-e a nem állami (egyházi, alapítványi, nemzetiségi )
iskolákat? Milyen megoldást dolgoznak ki az egyházi iskolák „elszívó” hatásána k
megszüntetésére, amelyek sok esetben felelnek az állami iskolák szegregálódásáért ?

Miként kívánja feloldani a kormány a szabad iskolaválasztás joga és a szegregáció tilalm a
közötti diszkepanciát? Hogyan fogják biztosítani, hogy a roma és alacsony érdekérvényesítés i
képességgel rendelkező szülők is valóban szabadon dönthessenek gyermekük oktatása fel ő l ?

Tekintettel arra, hogy a Bizottság az etnikai/faji alapú diszkriminációt kifogásolta, milye n
módszerrel fogja a kormány az etnikai alapú elkülönítést kezelni, amíg minden integráció s
szakpolitikája a halmozottan hátrányos helyzet űeket célozza?

Tervezik-e a hátrányos és a halmozottan hátrányos helyzet definícióját újraszabályozn i
tekintettel arra, hogy az adatgyűjtés hiányosságai miatt statisztikailag eltűntek a mélyszegén y
gyerekek, az integrációs intézkedés célcsoportjai ?

Az indokolatlanul fogyatékossá minősített és ezért speciális oktatásba tereit roma gyerekek
felülvizsgálatára és normál tantervű oktatására mikor kerül sor? Van-e már konkrét információja
a kormánynak a félrediagnosztizált gyerekek pontos számáról? Tervezik-e a gyerekek
kártalanítását?



Tisztelettel várom Miniszter Úr válaszát a fenti kérdésekre .

Budapest, 2016 . október 24 .

Tisztelettel :

Szabó Szabolcs
függgtlén országgy ű lési képviselő
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